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-1340 مرتضی ممیز از آثار نمایش داده شده در نمایشگاه

دلیل اقبال 
مخاطب به 

سینمای کوتاه 
این است که 

مردم خیلی 
بیشتر از قبل 
دوست دارند 

قصه سرراست 
ببینند. شاید 
به خاطر تأثیر 

شبکه های 
اجتماعی صبر 
مخاطب کمتر 

شده است

غ  ۱۰۶ فیلم،  متقاضی سودای سیمر
شدند

غ  ۱۰۶ اثـــر، متقاضـــی حضور در بخش ســـودای ســـیمر
چهـــل و دومیـــن جشـــنواره بین المللـــی فیلـــم فجـــر 

. ند شد
به گفته ســـیمون ســـیمونیان، مدیـــر دبیرخانه چهل 
و دومیـــن جشـــنواره بین المللـــی فیلـــم فجـــر 5۱ اثـــر 
ثبت نامـــی بـــه فیلمســـازان اول تعلق دارد کـــه در کنار 
فیلمســـازان صاحبنام متقاضی شـــرکت در جشـــنواره 
هســـتند.فیلم های حائز شـــرایط حضور پس از ارسال 
نســـخه توســـط هیأت انتخاب بازبینی خواهد شـــد.از 
صاحبـــان آثـــار متقاضـــی خواســـته شـــده کـــه طبـــق 
زمان بنـــدی اعلام شـــده نســـخه بازبینـــی را حداکثر تا 
۱5 آذرماه بـــه دبیرخانه جشـــنواره تحویل دهند.چهل 
و دومیـــن جشـــنواره بین المللـــی فیلم فجـــر ۱۲ تا ۲۲ 
بهمن ماه ســـال جاری به دبیری مجتبـــی امینی برگزار 

می شـــود./ ایسنا

»تنها در خانه ۴« در شبکه نمایش 
خانگی

»تنهـــا در خانـــه ۴« بـــا زیرنویـــس فارســـی در شـــبکه 
نمایـــش خانگـــی عرضه شـــد.

ایـــن فیلـــم دربـــاره کویـــن اســـت کـــه بعـــد از طـــلاق 
والدینـــش، متوجـــه یک نقشـــه آدم ربایی می شـــود و 
تصمیـــم می گیـــرد به تنهایی و با کشـــیدن نقشـــه های 
ســـخت و عجیب، آن هم به تنهایی، آن را خنثی کند.

راد دانیـــل کارگردان و باربارا بابکوک، فرنچ اســـتوارت، 
اریـــک آواری بازیگـــران ایـــن فیلـــم یک ســـاعت و ۱۸ 

دقیقـــه ای، امریکایی هســـتند./ ایلنا

مسترکلاس آهنگساز ایرانی در پکن
مســـترکلاس علی رهبری آهنگســـاز و رهبر بین المللی 
ارکستر برای ارکستر ســـمفونیک جوانان چین در شهر 

پکن برگزار خواهد شـــد.
این موســـیقیدان ایرانی که برای ســـومین فصل هنری 
پیاپی ســـمت رهبـــری دائم میهمان اپُرای مارینســـکی 
ســـنت پترزبورگ روســـیه را برعهده دارد، جمعه- سوم 
آذرماه- ۲۴ نوامبر بـــا اجرای آثاری از موتزارت و بتهوون 
برای ســـیزدهمین بار متوالی در تالار اپُرای مارینسکی 
ســـنت پترزبورگ بـــه روی صحنـــه رفت.علـــی رهبری 
اکنـــون پیش از آغاز همـــکاری با ارکســـتر فیلارمونیک 
ووهـــان در چین، مجـــدداً برای برگزاری مســـترکلاس 
بـــرای ارکســـتر ســـمفونیک جوانـــان چیـــن از ســـنت 

پترزبـــورگ به پکن خواهـــد رفت./ایرنا

 رونمایی از نماهنگ »نقاب« 
در حمایت از مردم غزه

نماهنگ »نقـــاب« عنوان یکـــی از تازه ترین محصولات 
تصویـــری - موســـیقایی در حمایت از مردم غزه اســـت 
که با شعر، آهنگســـازی و خوانندگی حسام آرین پیش 

روی مخاطبان قرار گرفته اســـت.
این پروژه موســـیقایی با هدف حمایـــت از مردم مظلوم 
غـــزه پیـــش روی مخاطبان قـــرار گرفته که حســـام آرین 
به عنوان شاعر، آهنگســـاز و خواننده در آن حضور دارد. 
نماهنگ »نقاب« در قالب یک کنســـرت روایی به صحنه 
رفت که محتـــوای آن متمرکز بر واقعه عاشـــورا و وداع با 
پنج شـــخصیت بـــزرگ و ارجمند ایـــن واقعه بـــود. آنچه 
برای این پروژه موسیقایی تعریف شـــده بود، اجرای یک 
کنســـرت روایی با حضور یک ارکســـتر مجلسی مشتمل 

بر سازهای زهی و ارکســـترال بود./مهر

برنده جایزه »بوکر« معرفی شد
جایزه ادبی »بوکر« ســـال ۲۰۲۳ به رمان یک نویســـنده 
ایرلنـــدی اهـــدا شـــد و رئیـــس هیـــأت داوران از آن به 
عنـــوان اثـــری »تکان دهنـــده« یـــاد کرد.»پـــل لینچ«، 
نویســـنده ایرلندی برای نـــگارش پنجمین رمان خود با 
عنـــوان »آواز پیامبـــر« به عنوان برنده ایـــن دوره جایزه 

ادبی »بوکر« انتخاب شـــد.
این رمـــان، داســـتانی از یـــک ایرلند خیالـــی را روایت 
می کنـــد که به ســـتمگری دچار شـــده اســـت. »اســـی 
ادوگیـــان«، رئیـــس هیـــأت داوران جایـــزه »بوکـــر« از 
آن بـــه عنـــوان رمانـــی »تکان دهنـــده و حقیقـــی« یـــاد 
کـــرد کـــه »اضطراب هـــای اجتماعی و سیاســـی مقطع 
کنونـــی زندگـــی مـــا را بـــه تصویر می کشـــد.« بـــه گفته 
این نویســـنده انتخـــاب »لینچ« بـــه عنـــوان برنده این 
جایـــزه 5۰,۰۰۰ پونـــدی یک تصمیـــم متفق القول نبود و 
رأی گیری و صحبـــت درباره برنده جایزه حدود شـــش 

ســـاعت طول کشـــیده است./ایسنا

اخبار

علی علیزاده از تجربه کارگردانی »قوتار« و مشکلات فیلم کوتاه به »ایران« گفت

فیلم ساختن مهم تر از دریافت جایزه است

 فرهنگـــی/ »قوتـــار« نماینـــده ســـینمای کوتاه ایـــران در 
اسکار اســـت. این فیلم با دریافت جایزه بزرگ چهلمین 
جشـــنواره بین المللی فیلـــم کوتاه تهران که حدود ســـه 
ســـالی است به جشـــنواره های مورد تأیید اسکار پیوسته، 
به صورت مســـتقیم به این رویداد معرفی شـــده اســـت. 
حضور در تمـــام جشـــنواره هایی که »اســـکار کوالیفاید« 
)درگاه هـــای ورود به اســـکار( هســـتند، برای کســـانی که 
فعالیـــت هنـــری انجـــام می دهند ارزشـــمند اســـت و از 
ایـــن رو انتخـــاب عنـــوان بهتریـــن فیلم جشـــنواره فیلم 
کوتاه تهران چند سالی اســـت که با حساسیت بیشتری 
همراه اســـت. علی علیزاده، کارگـــردان »قوتار« که پیش 
از این نیز کارگردانی فیلم »۱۲ چشـــم پیمایی در شـــهر« و 
انیمیشـــن »یین و یانگ« را عهده دار بـــوده، در گفت وگو 
بـــا »ایـــران« از کم وکیف رســـیدن به ایـــده و فـــرم روایی 
کارش و همچنین شـــانس ایران در اســـکار گفته اســـت.

دغدغه های درونی و شخصی شده
یـــده  ا گرفتـــن  شـــکل  چگونگـــی  دربـــاره  علیـــزاده 
داســـتانی و فـــرم روایـــی »قوتـــار« بـــه »ایـــران« توضیـــح 
می دهد:»نمی توانـــم بگویـــم بـــه صـــورت آنـــی بـــه ایده 
رســـیدم بلکه ایـــن ایده حاصـــل فرایند زندگی اســـت. از 
یک ســـو طبیعت برایـــم مســـأله و به مرورجذاب تر شـــد 
و از ســـوی دیگر ترســـناک هـــم شـــد؛ بیمنـــاک از اینکه 
چـــه راحـــت داریـــم از دســـتش می دهیم. همزمـــان با 
یک افســـانه ایران فرهنگی قدیم آشـــنا شـــدم؛ اســـطوره 
گاوماهـــی که بازتـــاب زیادی در آثار هنـــری دارد و از تلاقی 
این مســـائل بـــه قصه رســـیدم. در واقـــع آن دغدغه ها را 
بـــا این قصـــه اســـاطیری ادغام کـــردم و نتیجه اش شـــد 

فیلمنامـــه قوتار.
او بـــه ایـــن ســـؤال کـــه »قوتـــار« حاصـــل خـــوب دیدن 
پیرامون اســـت یا فیلم دیـــدن و کتاب خواندن، پاســـخ 

می دهـــد:»از ســـال ۸7 درگیر فیلم ســـاختن  هســـتم و 
»قوتار« کار پنجمم اســـت. همیشه ســـعی کردم کارهایی 
بســـازم که درونی و شخصی باشد. کار شـــخصی هم زیاد 
با اقبـــال روبه رو نمی شـــود. با علم به اینکه مســـیری که 
دوســـت  داری همین اســـت و باید توقـــع ات را بر همین 
اســـاس بچینـــی، کار کـــردم و انصافـــاً راضـــی هـــم بودم 
اما اینکـــه یکبـــاره فیلم به این شـــکل دیده شـــود، اصلاً 
فکـــرش را هـــم نمی کـــردم. فیلم هـــای ایـــن شـــکلی به 
ســـختی دیده می شـــوند چون به ســـینمایی تعلق دارند 
که الفبای خاص خـــودش را دارد و در ترنـــد و روند امروز 
سینما نیســـت. این مســـأله همیشگی اســـت و مربوط 
به شـــرایط حال و امروز نیســـت. درباره دلیـــل اقبال به 
فیلـــم نمی توانـــم صحبت کنـــم، برای خـــودم همچنان 
سؤال اســـت. به نظرم احتمالاً فیلمســـازی که مسأله ای 
برایش مهم اســـت و همـــان را بروز می دهد، نســـبت به 
کارهایی که بـــا تکلیف توأمان اســـت، خلوصـــی دارد که 
همـــان وجه تمایز اســـت. مقصـــود اینکه متد شـــخصی 
اســـت و با هیـــچ الگویـــی جلو نرفتـــه به همیـــن خاطر 

قدری تازگی دارد؛ شـــاید!«

جایزه گرفتن برای فیلم ساختن
فیلـــم ســـاختن مهم تـــر از دریافـــت جایـــزه اســـت امـــا 
خیلی از فیلمســـازان فیلم کوتـــاه معتقدند همین دیده 
شدن هاســـت کـــه فرصتی بـــرای جلب اعتمـــاد مدیران 
و ســـرمایه گذاران فراهـــم می کند تـــا آنهـــا بتوانند فیلم 
بعدی شـــان را با دردسر کمتری بســـازند و مطالبات شان 
در حـــد رؤیا باقـــی نمانـــد؛ رؤیایی که محقق شـــدن آن 
مســـتلزم همیـــاری بیشـــتر مدیران ســـینمایی اســـت. 
علیزاده می گوید:»مهم ترین تأثیر تقدیر جشـــنواره برای 
مـــن این اســـت که بتوانـــم کار بعـــدی را راحت تـــر تولید 
کنـــم. این جایـــزه و دیده شـــدن باعث می شـــود افرادی 
که تمایل به ســـرمایه گذاری در بخـــش فیلم کوتاه دارند، 
اعتمادشان جلب شـــود. اهمیت جوایز جشنواره در این 
اســـت که فیلمســـاز جـــوان برای ســـاخت فیلـــم بعدی 
راحت تـــر به منابـــع مالی دسترســـی پیدا می کنـــد. این 

صادقانه ترین پاســـخی اســـت کـــه دریافـــت می کنید. از 
این حیث خیلـــی خوشـــحالم چراکه 9۰ درصـــد انرژی و 

وقت فیلمســـاز صرف یافتن ســـرمایه می شـــود.«
او دربـــاره اهمیـــت و تأثیر قضـــاوت داوران بر سرنوشـــت 
فیلمســـاز توضیـــح می دهد:»تصورم این اســـت که اینها 
همه با هوشـــمندی اســـت. فکـــر می کنـــم داورها چون 
می داننـــد در ســـینمای امروز چـــه کمبودهایـــی داریم، 
بـــه آن نوع بهـــا می دهند تا شـــکل دیگری از ســـینما هم 
در فاکتـــور ســـینمای ایران جـــا بگیرد. هـــر فیلمی که در 
ســـینمای ایران مطرح می شود، با مشابه ســـازی جریان 

ایجـــاد می کند.«

کپی برداری از چیزهایی که در جهانت نیست
او دربـــاره پیامدهـــای این جریان ســـازی بـــر تنبلی ذهن 
فیلمســـاز و تن دادن به کپی های دســـت چندم به جای 
تمرکـــز بر نگاه شـــخصی و درونی شـــده در فیلمســـازان، 
می گوید:»مـــن خودم چند ســـینماگر را دوســـت دارم و 
از آنها تأثیرهای این شـــکلی گرفتم. برســـون، پاراجانف، 
بلاتار، پازولینی و... فیلمســـازهایی هســـتند که همیشه 
فیلم هایشـــان را دنبـــال کـــردم و از آنهـــا تأثیـــر گرفتـــم. 
مقصود من هـــم کپی برداری نیســـت. جامعه همیشـــه 
یک ترنـــد و رونـــد دارد و عده ای دوســـت دارنـــد در روند 
جامعه باشـــند. پـــس از موفقیت فرهادی و کیارســـتمی 
در جشـــنواره های جهانـــی، فیلمســـازان جـــوان ســـراغ 
مشابه ســـازی رفتند. من با این جنس سینما کاری ندارم 
چون این ســـینما، سینمای شخصی نیســـت. سینمایی 
نیست که فیلمســـاز شخصاً به آن رســـیده باشد. دست 
گذاشـــتن روی مؤلفه هایی اســـت که جواب داده اســـت 
و احتمـــال می دهیم این موفقیت شـــامل حـــال ما هم 
خواهد شـــد. من خیلـــی از کارهـــا را در جشـــنواره دیدم 
که برایـــم جـــذاب بوده امـــا ســـراغش نمـــی روم. رفتن 
ســـراغ چیزی که در جهانت نیســـت و تجربه اش را پس 
ندادی حتی اگر موفق هم باشـــد، وقتی بلدش نباشـــی، 
نمی شـــود. باید در آن فضا و داســـتان زیست کرده باشی 

وگرنه کار از یک ســـطحی بالاتـــر نمی رود.«

همیشه سعی 
کردم کارهایی 

بسازم که درونی 
و شخصی باشد. 

کار شخصی هم 
زیاد با اقبال 

روبه رو نمی شود. 
با علم به اینکه 

مسیری که 
دوست  داری 

همین است و 
باید توقع ات را 

بر همین اساس 
بچینی، کار 

کردم و انصافاً 
راضی هم بودم 

اما اینکه یکباره  
فیلم به این 

شکل دیده شود، 
اصلاً فکرش را 

هم نمی کردم

انقلاب باعث 
شد که کشور ما 
هویت محکمی 

در دنیا پیدا 
کند؛ ایران اسم 

قابل احترامی 
در دنیا شد، 
برای کسانی 
که می دانند 

احترام یعنی 
چه، انقلاب 

باعث شد من 
اگر به خارج از 
ایران می روم و 

ایرانی هستم به 
این ایرانی بودن 

افتخار کنم
پروانـــه معصومی، بازیگر ســـینما و تلویزیـــون دیروز در 
ســـن 79 ســـالگی دار فانی را وداع گفت. او، بازیگری را 
با جریـــان موج نوی ســـینمای ایران و مشـــخصاً بهرام 
بیضایـــی آغـــاز کـــرد. او کـــه در ســـال ۱۳5۱ کار خود در 
ســـینما را بـــا حضور در دو اثـــر از بهـــرام بیضایی، فیلم 
کوتاه »ســـفر« و فیلم بلند »رگبـــار« آغاز کرد و در همان 
ســـال در فیلـــم هژیر داریـــوش، بنیانگـــذار و دبیر کل 
جشـــنواره فیلم تهران همان دوره ظاهر شد. معصومی 
تـــا پیـــش از انقلاب اســـلامی ایـــران مجموعـــاً در پنج 
فیلم بلند ظاهر شـــد که ســـه اثر از آنها از ساخته های 
بهـــرام بیضایی بودنـــد و این شـــکل از گزینش گری در 
نقش هـــا، کارنامـــه پیـــش از انقـــلاب او را نیز از ســـایر 

همتایانش متمایز کـــرده بود.
معصومـــی در فاصلـــه ســـال ۱۳57 تـــا ۱۳۶۳ در هیچ 
فیلمـــی ظاهر نشـــد امـــا همزمان در ســـال بازگشـــت 
خـــود به عرصه بازیگـــری، کارش را مجـــدداً با »گل های 
داوودی« رســـول صدرعاملـــی در ســـینما و »کوچـــک 
جنگلـــی« بهـــروز افخمـــی در تلویزیون از ســـر گرفت 
و پـــس از آن در آثـــار شـــاخص و ماندگار ســـینمایی و 

تلویزیونـــی، نقش هـــای مانـــدگاری را خلـــق کرد.
ســـریال های »امام علـــی)ع(«، »مســـافر ری«، »پلیس 
جـــوان« و »یوســـف پیامبـــر« میزبـــان ایفـــای نقش او 

بودنـــد و در ســـینما نیـــز خصوصـــاً در پرکارترین دهه 
بازیگـــری ســـینمایی خـــود یعنـــی دهه شـــصت در آثار 
شـــاخصی نظیر »تاتـــوره« کیومرث پوراحمـــد، »ناخدا 
خورشـــید« ناصر تقوایی، »خارج از محدوده« رخشان 
بنی اعتمـــاد و »ناصـــر الدین شـــاه آکتـــور ســـینما« از 
محســـن مخملباف ظاهر شـــد. اما در دهه 7۰، ۸۰ و 9۰ 
آرام آرام از ســـینما فاصلـــه گرفت و نـــوع گزینش گری 
نقش هایـــش کـــه پرمحتوا بـــودن فیلمنامه را نشـــان 
می دهد، او را بیشـــتر به ســـمت همکاری بـــا تلویزیون 

سوق داد.

نگرش متمایز و منحصربه فرد در انتخاب نقش
بـــازی در ســـریال امـــام علی)ع( بـــدون تردیـــد نقطه 
عطفی در کارنامه بازیگری اوســـت امـــا معصومی دوبار 
بـــرای دو فیلم »گل هـــای داوودی« و ســـپس »جهیزیه 
برای رباب« و »شـــکوه زندگی« در ســـومین و ششمین 
غ بلورین بهترین   جشـــنواره فیلم فجر، برنده ســـیمر
بازیگـــر نقـــش اول زن شـــد و کارنامه اش بیـــش از هر 
چیـــز، گویای ســـبک بـــازی و نگرش او بـــه نقش هایی 
اســـت که از پیـــش از انقلاب تا پـــس از آن پذیرای آنها 
می شـــد. او ســـلیقه ای هنرمندانه و روشـــنفکرانه و در 
عین حـــال متعهد و پرمعنـــا در انتخـــاب فیلمنامه ها 

و نقش ها داشـــت.
پروانـــه معصومی برای فـــرار از مصایب زندگی شـــهری 
نزدیـــک به ۳۰ ســـال پیـــش، عـــزم مهاجرت بـــه یکی 
از روســـتاهای اســـتان گیلان بـــه نـــام »طاهرگوراب« 
را کـــرد و تجربـــه ای خـــاص از زندگـــی را در اطـــراف 
شهرســـتان صومعه ســـرا و محصور در کوه های جنگلی 
سربه فلک کشـــیده و با شـــکوه برای خـــودش رقم زد و 
مشـــغول پرورش گل وگیـــاه و باغبانی شـــد. به همین 
مناســـبت مراسم تشـــییع او، ابتدا در رشـــت و پس از 

آن در تهـــران برگزار خواهد شـــد.

بازخوانی دغدغه های معصومی در دیدار با 
رهبر معظم انقلاب

معصومـــی در ســـال ۱۳۸9 در دیـــدار بـــا رهبـــر معظم 
انقـــلاب حاضر شـــد و ســـخنانی را درباره حضـــور زن در 
ســـیمای جمهوری اســـلامی ایران و توجه تلویزیون به 
اقشـــار مختلف مردم در شـــهرها و روســـتاهای کشـــور 
ایراد کـــرد. او در بخشـــی از این صحبت هـــا گفته بود: 
»مـــن به عنـــوان زنی که خـــارج از تهران در روســـتایی 
در اســـتان گیـــلان زندگـــی می کنـــم، می توانـــم بگویم 
تلویزیـــون بـــرای مـــردم همان قشـــر برنامه می ســـازد، 
زیـــرا در تهـــران بـــه انـــدازه کافـــی ســـرگرمی و تفریـــح 
وجـــود دارد کـــه مـــردم از آن اســـتفاده کننـــد، امـــا در 
شهرســـتان ها هنگام غـــروب که فعالیـــت روزانه مردم 
تمـــام می شـــود و بـــه روســـتا برمـــی گردنـــد، دلشـــان 
می خواهـــد پـــای تلویزیون بنشـــینند، حتـــی زن هایی 
را دیدم کـــه تلویزیون کوچکی دارند تـــا هنگامی که در 
آشـــپزخانه کار می کنند نگاهی به تلویزیون بیندازند، تا 
برنامه ای را از دســـت ندهند؛ لذا تلویزیون تعهد زیادی 

نســـبت به این بخـــش از جامعـــه دارد.«
او در ادامـــه توضیح داده بود: »متأســـفانه در جامعه ما 
زن هنـــوز جنس دوم اســـت، خانم ها هنـــوز هم که ۳۰ 
ســـال از انقلاب می گـــذرد، جایگاه خود را در ســـینما و 
تلویزیـــون پیـــدا نکرده اند، البته درپنج، شـــش ســـال 
گذشـــته بـــا ســـاختن تله فیلم هـــا خیلی تغییـــر ایجاد 
شده، اما ســـؤال من این اســـت آیا ما فقط برای تهران 
برنامه می ســـازیم، آیا مســـائلی که مطرح می شود برای 
مـــردم و زنـــان و مردان کـــه در تهران زندگـــی می کنند 
اســـت یا برای کل کشـــور کار می کنیم، تهران سر ایران 
اســـت امـــا ظاهـــراً در حال تبدیل شـــدن بـــه کل ایران 
اســـت. مردم روســـتاها و شهرســـتان ها از برنامه هایی 
که می ســـازیم خیلـــی بازخـــورد می گیرند، اگـــر به آنها 
امید بدهیـــم امید را می گیرنـــد، اگر ناامیـــدی بدهیم 

او سلیقه ای 
هنرمندانه و 

روشنفکرانه و 
در عین حال 

متعهد و پرمعنا 
در انتخاب 

فیلمنامه ها و 
نقش ها داشت

ناامیـــدی می گیرنـــد، اگر راســـتگویی بدهیم مســـلماً 
راســـتگویی را دریافت می کنند.«

و در ادامـــه اضافـــه کـــرده بـــود: »چطـــور می تـــوان زن 
شـــهری را کـــه می گویـــد »۱۰ میلیـــون تومـــان بـــه مـــا 
می دهنـــد اما بر ســـر ما می زننـــد«، با آن زن روســـتایی 
مقایســـه کرد، سؤال من آن اســـت چطور ممکن است 
از زندگی آنها نتـــوان فیلم ســـاخت، معتقدم می توان 
ساخت، به شـــرط آنکه نویســـندگان و برنامه سازان ما 
اگر می خواهند یک فیلم درباره یک روســـتا در شـــمال 
بســـازند، خوب تحقیق کننـــد؛ نه اینکه دو ســـاعت یا 
نهایت یـــک روز بیاینـــد در این مناطـــق چرخی بزنند، 
چهـــار تا جنگل و دو خیابان و ســـه تا کلبـــه را می بینند 
می گوینـــد »واردیـــم تمـــام شـــد«؛ مـــن ۱5 ســـال در 
روســـتایی در گیـــلان زندگـــی می کنـــم، با روســـتایی، 
شـــهری و جانباز  و  مردم ســـر و کار دارم، آیا نمی شـــود 
راجع بـــه اینهـــا فیلم ســـاخت؟ جانبازی کـــه می گوید 
»خوشـــحالم که پایـــم را از دســـت دادم، اگر پایـــم را از 
دســـت نـــداده بـــودم نمی توانســـتم مدرک دکتـــری از 
فرانســـه بگیرم، این پا از دســـت دادن باعث شـــد من 
از ســـوربن فرانســـه مدرک دکتری بگیرم« آیـــا راجع به 
اینها نمی شـــود نوشـــت؟ امیدوارم کمی بیشتر در بطن 
جامعه و کشـــور رخنه کنیم، مردمان روستا را از نزدیک 
بشناســـیم و برای دل آنها که به شـــما علاقه دارند، کار 
کنیم. آنهـــا فردا که مرا در خیابـــان ببینند نوع دیگری 
به من نـــگاه می کنند، برای اینکه خدمت شـــما بودم، 
بـــرای اینکـــه مـــن هم نیـــم ســـاعت، یک ســـاعت زیر 
ســـقفی نفس کشـــیدم که شما نفس کشـــیدید، برای 

آنها باید زحمت بکشـــیم.«
پـــس از آن نیز معصومی با اظهار خرســـندی از حضور 
در این دیـــدار با رهبـــر انقـــلاب در گفت وگویی گفته 
بـــود: »رهبـــر انقـــلاب را دوســـت دارم و همیشـــه هم 
گفته ام از روی اجبـــار کاری نکرده ام. چند وقت پیش 
یک کســـی به من گفت بـــه زور شـــما را بردند و گفتم 
من با ســـر رفتـــم. انقـــلاب باعث شـــد که کشـــور ما 
هویت محکمـــی در دنیا پیـــدا کند؛ ایران اســـم قابل 
احترامـــی در دنیـــا شـــد، برای کســـانی کـــه می دانند 
احترام یعنی چه، انقلاب باعث شـــد من اگر به خارج 
از ایـــران می روم و ایرانی هســـتم به ایـــن ایرانی بودن 
افتخـــار کنم. افتخـــار می کنم ایرانی هســـتم و افتخار 
می کنم اینجـــا زندگی می کردم؛ ایـــن همه جوان های 
مـــا در جنگ تحمیلی جانشـــان را از دســـت دادند که 
کشـــور ما یک کشور ســـرافراز باشـــد.« روحش شاد و 

یادش گرامی!

خارج شدن تولید از قالب مرسوم کم بودجه و 
رفاقتی

او که برای ســـاخت ایـــن فیلم کوتاه مجبـــور به فروش 
ماشـــینش شده اســـت، در پاســـخ به این ســـؤال که آیا 
مشکلات فیلمســـازان جوان برای ســـاخت فیلم کوتاه 
صرفـــاً بـــه تأمیـــن بودجـــه محـــدود می شـــود، توضیح 
می دهد:»واقعیـــت این اســـت که ســـینما هـــر روز دارد 
گران می شـــود. ســـاخت فیلم کوتاه از آن قالب مرسوم 
کـــم بودجـــه و رفاقتی خارج شـــده و ما با یـــک تولیدی 
مواجه هســـتیم که به اندازه یک اثر ســـینمایی اســـت، 
فقط تعـــداد روزهای تولیـــدش کمتر اســـت. در بخش 
جلوه هـــای ویژه هـــر روز دارد اتفاقات تـــازه ای در جهان 
می افتـــد و چون مـــا تیم های زیـــادی در ایـــران نداریم 
و گروه هـــا اکثـــراً سرشـــان خیلی شـــلوغ اســـت، باعث 
بـــالا رفتن هزینـــه تولیـــد می شـــود. چالش دیگـــر این 
اســـت که تهیه کننده حرفـــه ای در فیلم کوتـــاه نداریم 
و تمـــام بـــار فیلم بـــر دوش کارگردان اســـت. بـــا وجود 
اینکه این ویژگـــی تجربه فیلمســـاز را غنی تر می کند اما 
شـــاید عمده دلیل اینکه فیلمســـازها فرصت نمی کنند 
آن چیـــزی کـــه می خواهنـــد بســـازند، ایـــن اســـت که 
حجم زیـــادی از وقتشـــان را صرف وظایـــف تهیه کننده 

» . می کنند
ایـــن فیلمســـاز جـــوان دربـــاره تصمیـــم بـــرای ورود به 
ســـینمای حرفـــه ای و فیلـــم بلنـــد می گوید:»مدیـــوم 
فیلم کوتـــاه هیچ ربطـــی به مدیـــوم فیلم بلنـــد ندارد. 
عالـــم فیلـــم کوتاه خیلـــی بکرتر و مخاطبـــش خاص تر 
اســـت. در فیلم کوتاه جسارت بیان بیشـــتری دارید اما 
در فیلـــم بلنـــد بشـــدت در چهارچوب قـــرار می گیرید. 
تهیـــه مجوزها باعث می شـــود فیلمســـاز کرنـــش کند، 
از ایـــده آل اش پایین تـــر بیایـــد و خـــودش را تطبیـــق 
دهـــد. من فکـــر می کنم فیلم کوتـــاه و بلنـــد دو جهان 

متفاوت اســـت.«

باید منتظر ماند و دید امسال رویکرد اسکار 
چیست

با وجود صف های طویل جشـــنواره فیلـــم کوتاه تهران 
و وسوســـه هر فیلمســـاز برای دیدن فیلمش روی پرده 
عریض ســـینما، علیـــزاده معتقد اســـت مدیـــوم فیلم 
کوتاه مناســـب اکـــران عمومی نیســـت:»با وجود اینکه 
علاقه منـــدان ســـینمای کوتـــاه به شـــکل محسوســـی 
افزایش پیـــدا کرده اســـت اما فکر نمی کنـــم این اتفاق 
بـــا اســـتقبال روبه رو شـــود. دلیـــل اقبـــال مخاطب به 
ســـینمای کوتاه این است که مردم خیلی بیشتر از قبل 
دوســـت دارند قصه سرراســـت ببینند. شـــاید به خاطر 
تأثیـــر شـــبکه های اجتماعی صبر مخاطب کمتر شـــده 
اســـت. با وجود ایـــن اکران بســـته های فیلـــم کوتاه با 
اقبال روبه رو نخواهد شـــد. شـــاید دورهمی هایی شکل 
بگیرد اما جریان مرســـوم اکران شـــکل نخواهد گرفت، 
چون بخـــش عمده آثار فیلم کوتاه زبـــان متفاوتی دارد 
و بـــه نظرم باید مخاطبـــش فیلم بین حرفه ای باشـــد. 
غ از جشـــنواره ها،  بـــر این اســـاس به اعتقـــاد من فـــار
عرضـــه در پلتفرم هـــا بهتریـــن گزینه بـــرای عرضه این 

آثار است.«
 او دربـــاره پیش بینـــی اش از شـــانس موفقیـــت »قوتار« 
به عنـــوان نماینـــده ســـینمای کوتـــاه ایران در اســـکار و 
مؤلفه های تأثیرگذار در این انتخاب می گوید:»احتمالاً 
این مؤلفه هـــا )پخـــش  بین المللی، تبلیغات مناســـب 
و...( خیلـــی متفـــاوت از بخـــش بلند نیســـت تا جایی 
که بـــه خاطر دارم معمـــولاً فیلم های کوتاهی در اســـکار 
غ از جنس پرداخـــت قصه، یک  موفـــق بوده اند که فـــار
امر انســـانی -متناســـب با دهـــه و زمانـــه- در آن مطرح 
بوده اســـت. چند ســـالی است که در اســـکار یا حداقل 
در جشـــنواره های غربی بحث تراجنسیتی، موضوعات 
زنان و کودکان و نژاد، فاکتورهای اساســـی برای گزینش 
آثـــار برتر اســـت. احتمـــالاً فیلم مـــا در جشـــنواره های 
مرتبط با محیط زیست شـــانس بیشتری برای موفقیت 
داشـــته باشـــد. با وجود ایـــن بایـــد منتظر مانـــد و دید 

امسال رویکرد اســـکار چیست.«

هنرمندی که پای 
اعتقادش به ایران 

و انقلاب ایستاد

پروانه معصومی، بازیگر پروانه معصومی، بازیگر 

سینما و تلویزیون درگذشتسینما و تلویزیون درگذشت


